

المستخلص

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على أشرف الأنبياء وسيد المرسلين، سيدنا محمد وعلى آله وصحبه، وعلى كل من اهتدى بهديه واستن بسنته إلى يوم الدين. أما بعد:

فهذه رسالة مقدمة إلى جامعة الملك عبدالعزيز، كلية الآداب والعلوم الإنسانية، قسم الشريعة والدراسات الإسلامية، تخصص الفقه وأصوله، ضمن متطلبات الحصول على درجة الماجستير، بعنوان «فقه زيد بن ثابت رضي الله عنه في "الزكاة" و "الصيام" و "الاعتكاف" مقارنة بفقه الأئمة الأربعة - رحمهم الله -» .

هدفت الدراسة إلى: العمل على استقراء الآراء الفقهية للصحابي الجليل زيد بن ثابت رضي الله عنه في أبواب الزكاة والصيام والاعتكاف ثم العمل على ترتيبها ترتيباً موضوعياً. ومن ثم الكشف عن منزلة الصحابي الجليل زيد بن ثابت الفقهية بين جيل الصحابة - رضي الله عنهم - وكيف كان اهتمامه بتعلم وتعليم مسائل الفقه. وأهمية الموضوع تكمن في تعلق الموضوع بمعرفة فقه صحابي جليل زكاه النبي صلى الله عليه وسلم في علمه، وهو أقرب إلى فهم الأحكام الشرعية نظراً لمعاصرته زمن النبوة ونزول الوحي وكبار الصحابة.

اعتمدت الدراسة على المنهج الاستقرائي التحليلي، وذلك من خلال استقراء الآراء الواردة عن الصحابي الجليل زيد بن ثابت رضي الله عنه في مسائل الزكاة والصيام والاعتكاف، والعمل على دراسة وتحليل هذه الآراء نسبة إلى آراء الأئمة الأربعة مع بيان سبب الاختلاف إذا وقع، وكذا بيان الأدلة التي اعتمد عليها كل قول، ثم بيان الرأي الراجح في كل مسألة.

اشتمل البحث على مقدمة بينت فيها: سبب اختيار الموضوع وأهميته، والمنهج المتبع في البحث. وفي التمهيد: ذكرت ترجمة الصحابي الجليل زيد بن ثابت رضي الله عنه. أما الفصل الأول فذكرت فيه فقه الصحابي الجليل زيد بن ثابت رضي الله عنه في باب الزكاة. وأما الفصل الثاني فذكرت فيه فقهه في باب الصيام. والفصل الثالث فقهه في باب الاعتكاف.

ومن أهم نتائج الدراسة أنها أثبتت موافقة أقوال جمهور العلماء في كثير من المسائل لأقوال الصحابي الجليل زيد بن ثابت رضي الله عنه، وكما بينت الدراسة أن القول الراجح في حكم زكاة الفطر هو ما ذهب إليه جمهور الفقهاء من وجوبها صدقة الفطر على من وجدها، وذلك لعموم حديث الباب الوارد فيها.

وأوصت الدراسة بضرورة تشكيل لجان علمية، لبيان بعض الأحكام التي وردت عن الصحابة الكرام رضي الله عنهم وتغيير القول بها بعد ذلك، حتى لا يسبب ذلك اضطراباً في القضايا الخلافية.

المشرف : أ.د. سالم بن حمزه مدني

الطالب : هليل بن فالح الشراري

Abstract

Praise be to Allah, Lord of the worlds, and prayers and peace be upon our prophet Mohammed the noble of prophets and the master of messengers, as well as upon his family, companions, and all those who have followed him till the Day of Judgment.

Having said that, this study is submitted under the requirements of obtaining a Master's degree to King Abdul Aziz University, Faculty of Arts and Humanities, Department of Sharia and Islamic Studies, specialization of Fiqh " jurisprudence" and its principles. It is entitled "Fiqh of Zeid ibn Thabit in Zakat , Fasting, and Atikaaf , and it is compared to the Fiqh of the four imams - may Allah have mercy on them .

The aim of this study was to work on extrapolating the jurisprudential views of the Companion Zayd ibn Thabit about Zakat, fasting and Atikaaf then arranging them objectively. Moreover, this study aimed to reveal the status of the great companion Zaid ibn Thabit in Fiqh among the generation of companions - may Allah be pleased with them as well as how the companion Zaid ibn Thabit was interested in learning and teaching the issues of Fiqh " jurisprudence". Furthermore, the importance of this study that is mainly focused on the knowledge of Fiqh " jurisprudence" of Zayd ibn Thabit who was recommended by prophet Mohammed in his knowledge of understanding the provisions of legitimacy for being close to the time of prophecy, revelation and the great companions.

The study was based on the analytical descriptive method by analyzing the points of views expressed by the great companion Zaid ibn Thabit on the issues of Zakat, Fasting and Atikaaf. Beside that to study and analyze these views in relation to the points of views of the four imams and showing any difference if there is. In addition, the study stated the evidences were based on each statement, then stated the most likely statement of opinion in each issue.

The research has included an introduction in which I have explained the reason for choosing this topic and its importance, the methodology which was used in the research as well. In the preface, The translation of the great companion Zeid ibn Thabit. In the first chapter, I talked about his Fiqh on Zakat. In the second chapter, I talked about his Fiqh on fasting. In the third chapter, I talked about his Fiqh about Atikaaf.

The most important outcome of the study is that, it has been proved the agreement between the sayings of the majority of religious scholars about many Fiqh's issues with what the great companions Zeid bin Thabit has said before . Furthermore, the study has showed the most correct view about giving zakaat al-fitr is what the majority of scholars have said. They stated that it is an obligatory charity to those who can afford it. That is because the generality of the Hadeeth that is said about .

The study has recommended the necessity of forming scientific committees in order to clarify some of the provisions of legitimacy received by the Companions and change the statement after that to avoid causing disorder in controversial issues of Fiqh.

Student: Halil bin Faleh Al-Sharari

Supervisor: Prof. Dr. Salem bin Hamza Madani